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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Cultuur, Media en Sport ver-
gaderde op donderdag 12 oktober 2000 over het
ontwerp van decreet houdende wijziging van som-
mige bepalingen van de decreten betreffende de
radio-omroep en de televisie, gecoördineerd op 25
januari 1995.

I. Inleidende toelichting door de heer Dirk Van
Mechelen, Vlaams minister van Economie,
Ruimtelijke Ordening en Media 

De minister stelt dat het voorliggende ontwerp van
decreet ertoe strekt om het radiolandschap in
Vlaanderen grondig te hertekenen. Hij beklem-
toont dat Vlaanderen op dit ogenblik een buiten-
beentje is in Europa en de wereld. Een blik op het
internet leert dat de meeste Oost-Europese landen
zoals Roemenië en Polen bvb., en landen zoals
Zimbabwe en zelfs China, commerciële radio ken-
nen. Deze korte vergelijking toont aan dat Vlaan-
deren achterop hinkt. Het ontwerp van decreet
moet er daarom mede voor zorgen dat het particu-
liere radio-initiatief in Vlaanderen kan worden ge-
deblokkeerd. In het verleden werd hiertoe geop-
teerd voor kabelradio of de creatie van netwerken.
De mogelijkheden van kabelradio zijn echter be-
perkt wegens de vereiste van een kabelaansluiting.
Zo kan kabelradio bijvoorbeeld niet ontvangen
worden in de wagen. Commercialisatie ligt bijge-
volg moeilijk.

1.1. Korte historiek van de Vlaamse radiogeschiede-
nis

De minister schetst kort de geschiedenis van het
Vlaamse radiolandschap. In de jaren zeventig
zagen de eerste vrije radio’s het licht. Zij bewezen
al snel in het medialandschap te voldoen aan een
luisterbehoefte die leeft bij de bevolking. Het de-
creet van 6 mei 1982 poogde deze radio’s uit de il-
legaliteit te halen. Met het decreet van 7 november
1990 werd een duidelijke keuze gemaakt : groot-
schalige initiatieven werden toegewezen aan de
openbare omroep. De particuliere radio’s konden
onder bepaalde voorwaarden lokale initiatieven
nemen. (bijvoorbeeld de vereisten van 100 Watt, 30
meter antennehoogte, …) met alle gevolgen zoals
we die kennen met betrekking tot de leefbaarheid
van de lokale radio.

Op het terrein ontstonden inmiddels om economi-
sche redenen samenwerkingsverbanden. Zo wer-
den er radionetwerken in het leven geroepen. Met
het decreet van 7 juli 1998 werd de deelname aan
samenwerkingsverbanden decretaal mogelijk ge-
maakt, waardoor de mogelijkheid werd gecreëerd
tot meer grootschalige particuliere initiatieven.

1.2. Verandering in het beleid via het ontwikkelen
van particuliere radio in Vlaanderen 

Met het voorliggende ontwerp van decreet wordt
een eerste stap gezet in de richting van een vol-
waardig particulier radiolandschap in Vlaanderen,
binnen het gedeelte van de frequentieband 87.5
102.4 MHz Er werd samen met de Franse Gemeen-
schap ook reeds een frequentieonderzoek gepland
met betrekking tot de FM-band tussen 100.0 tot
107.9 MHz. Dit onderzoek zou afgerond moeten
zijn in het vooruitzicht van het beëindigen van de
erkenningen van de lokale radio’s en agglomera-
tieradio’s op 31 december 2001 

Tevens wil de minister met dit ontwerp van decreet
een aanzet geven tot een nieuwe visie op digitale
radio. De VRT is op het vlak van zendinstallaties
reeds volledig digitaal uitgerust. Er is voorlopig
echter een probleem op het vlak van ontvangstap-
paratuur : voor de bedrijfswereld is digitale radio
blijkbaar geen prioriteit en is goedkope ontvangst-
apparatuur op dit ogenblik niet voorzien in het
gamma. Digitale radio biedt nochtans heel wat mo-
gelijkheden en is een uniek transportmiddel : ge-
bruikers kunnen downloaden, opslaan enzovoort.
Door deze mogelijkheid te voorzien in het ontwerp
van decreet zullen radiostations aangemoedigd
worden om digitale uitzendingen te gaan verzorgen
bij de lancering van digitale radio. Algemeen wordt
verwacht dat de datum voor lancering van digitale
radio  vijf jaar zal opschuiven.

De minister stipt aan dat in de loop van de volgen-
de maanden moet gezocht worden naar de mogelij-
ke toepassing van nieuwe technieken voor het ver-
zorgen van uitzendingen, onder meer de "near
single frequency" techniek of SFN. Door nieuwe
technieken kunnen de schaarse frequenties immers
maximaal worden benut. Zo kunnen er in de band
tussen 100.0 en 107,9 MHz bijkomende mogelijk-
heden worden gecreëerd. Dit was onder meer een
punt in de onderhandelingen met de Franse Ge-
meenschap om hen te overtuigen om dit ook te ge-
bruiken in de FM-band 100.0-107.9 MHz.
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1.3. Het onderzoek in de frequentieband tussen 87.5
en 102.4 MHz, en het tot stand brengen van de
noodzakelijke coördinatieprocedures

De minister stipt aan dat bij de bespreking van het
regeerakkoord het licht op groen werd gezet voor
de mogelijkheid van landelijke commerciële radio.
Er werden offertes uitgeschreven, en op basis hier-
van werd aan het studiebureau Nozema in decem-
ber 1999 de opdracht gegeven om te onderzoeken
hoe op de FMband de ruimte tussen 87,5 en 102,4
MHz kon worden gemaximaliseerd.

De uitgangspunten waren dat coördinatie met het
buitenland, met Belgocontrol en met de Franstalige
en de Duitstalige Gemeenschap mogelijk moest
zijn, en dat minstens twee nieuwe zenders zeventig
percent van het grondgebied moeten kunnen dek-
ken in mono, indien mogelijk in stereo. Tegelijk
werden er positieve gesprekken gevoerd met de
VRT om de beschermingsgraad terug te brengen
van 600 KHz naar 400 KHz, zoals trouwens gebrui-
kelijk is in Europa. De eerste fase werd afgerond
op 28 april 1999. Het resultaat werd voorgesteld
aan de Vlaamse regering en aan de Commissie
voor Cultuur, Media en Sport tijdens de afgelopen
maand mei.

Op basis van zijn analyse stelde Nozema voor om
twee netten te formeren, respectievelijk bestaande
uit 34 en 33 frequenties, met een vermogen dat –
enkele uitzonderingen niet te na gesproken –
schommelt tussen 1 en 4 Kwatt, met bovendien
meermaals sterke directiviteiten en hoofdzakelijk
liggend tussen 87,6 MHz en 99.7 MHz.

Op 2 mei 2000 werd de coördinatieprocedure naar
de Franse en de Duitstalige Gemeenschap officieel
opgestart. De dossiers werden ook overgemaakt
aan de VRT, de RTBF, aan Belgocontrol en aan
Nederland, Frankrijk, Duitsland en het Verenigd
Koninkrijk. Dit gebeurde in overeenstemming met
het akkoord van Genève van 1984 en overeenkom-
stig de bepalingen van het Koninklijk Besluit van
10 januari 1992 betreffende de klankradio-omroep
in frequentiemodulatie in de band 87.5 – 107.9
MHz.

Inzake deze coördinatieprocedure, waarin er een
aanvaring was met de Franse Gemeenschap, wer-
den bilaterale gesprekken gevoerd tussen de be-
voegde ministers van de Franse en de Vlaamse Ge-
meenschap. Deze gesprekken tussen ministers en
technici resulteerden op 5 september jl. in een
"gentlemen’s agreement", waarin werd besloten
het geweer van schouder te veranderen. Er werd
afgesproken dat elke gemeenschap zou proberen

de inwoners maximaal te bedienen binnen de
schaarse mogelijkheden.

Met Nederland zal een grondig en uitgebreid over-
leg plaatsvinden op 26 en 27 oktober 2000. In het
nieuw Nederlands frequentieplan bevinden zich
immers heel wat frequenties tussen 87.6 MHz en
100.0 MHz. Nederland is dan ook vragende partij
wat betreft bilateraal overleg met België. Op dit
ogenblik worden via het BIPT en in samenwerking
met de Franse Gemeenschap de nodige voorberei-
dingen getroffen voor dit coördinatieoverleg met
de Nederlandse Rijksdienst voor Radiocommuni-
catie. De positief afgeronde coördinaties zullen
worden opgenomen in een frequentieplan.

De minister voegt eraan toe dat de Franse Ge-
meenschap, onder meer op basis van een arrest van
het Hof van Beroep, het KB van 1992 in vraag
heeft gesteld. Minister van Telecommunicatie, Rik
Daems verkeerde in een onmogelijke situatie.
Daarom werd er overleg gepleegd over een nieuw
KB. Zo kwam er meer duidelijkheid over de coör-
dinatieprocedure. Als de gemeenschappen binnen
de coördinatiecommissie een akkoord vinden, dan
treedt de minister van telecommunicatie op als een
notaris die het akkoord bekrachtigt. Als er geen
akkoord is, dan doet het BIPT op basis van de ge-
sprekken een gemotiveerd voorstel aan de minister
van Telecommunicatie, die dan de knoop moet
doorhakken. De minister van Telecommunicatie
moet dan een beslissing nemen, die in feite en in
rechte gemotiveerd is.

Volledigheidshalve verwijst de minister naar de
toekomstige rol van het BIPT in het kader van een
mogelijke verzelfstandiging en de vraag van de Ge-
meenschappen om hen bij het beheer hiervan te
betrekken. Een en ander daaromtrent werd ook in
het regeerakkoord opgenomen.

De minister rekent erop dat met het nieuwe KB
een vernieuwde samenwerking met het BIPT en de
Franse Gemeenschap kan worden gerealiseerd.
Hieruit zal een efficiënt beheer van het radiospec-
trum resulteren, zodat de verdere ontwikkeling van
het radiolandschap kan doorgaan.

1.4. Optie voor het creëren van een algemeen kader
zonder al te stringente bepalingen

De minister wijst erop dat voorliggend ontwerp
van decreet bewust slechts een algemeen kader
schept om de ontwikkeling van particuliere lande-
lijke radio in Vlaanderen mogelijk te maken, en om
ruimte te geven aan grootschaliger particuliere ini-
tiatieven. Landelijke radio via de ether zal aange-
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boden worden als een volwaardig particulier alter-
natief voor de openbare omroep. Het idee van
complementariteit wordt hierbij niet meer gehan-
teerd.

Er werd bewust over gewaakt om de regelgeving
niet al gedetailleerd en betuttelend te maken. Het
is aan de particuliere initiatiefnemers om het kader
zo goed mogelijk en naar best vermogen in te vul-
len zodat een interessant en kwalitatief aanbod
wordt aangeboden aan de luisteraar. De verleiding
is groot om een aantal zaken in het decreet mee in
te vullen. De minister is evenwel van oordeel dat
niet via de wetgeving moet gedetermineerd wor-
den welke soort radio moet gemaakt worden. Hoe
de initiatiefnemers dat zelf invullen en hoe zij hun
project doen slagen, is hun opdracht of taak en ver-
vullen zij volgens hun eigen oordeel.

Uiteindelijk zal het de luisteraar zijn, die zal beslis-
sen of zij hun taak of opdracht goed vervullen.

Voorliggend ontwerp van decreet besteedt ook
veel aandacht aan de leefbaarheid van de radio’s.
Radio maken is immers ook een economisch ge-
beuren en beantwoordt aan een economische wet-
matigheid. De ruimte wordt geboden om een kwa-
litatief aanbod aan de luisteraar aan te bieden,
zodat hij daadwerkelijk een reële keuzevrijheid
heeft. Of dat gelukt is, zal post-factum blijken. Het
uiteindelijke oordeel zal door de luisteraar geveld
worden.

De initiatiefnemers moeten zelf uitwerken hoe ze
tot een interessant en kwaliteitsvol aanbod komen.
De minister wil namelijk geen winstmaximaliseren-
de cassetteradio. Het is een initiatief in, van en
door Vlaanderen georganiseerd. De minister wil
wel de economische leefbaarheid garanderen..

1.5. Bepalen van de licentievergoeding

Voor de toewijzing van de frequenties werd oor-
spronkelijk gedacht aan een marktconforme vei-
ling. De Nederlandse ervaring daarmee was even-
wel niet gunstig. Men opteert thans voor een jaar-
lijkse licentievergoeding.

De oproep van de minister aan een aantal studie-
bureaus om een bedrag te bepalen, werd initieel
niet beantwoord. Men liet weten dat men best eerst
over de tekst van het decreet, de uitvoeringsbeslui-
ten en de technische mogelijkheden kon beschik-
ken, vooraleer een waardebepaling voor te stellen.
Via voorliggend ontwerp van decreet en de daar-
aan gekoppelde uitvoeringsbesluiten, zullen echter
vrij snel de technische mogelijkheden bekend zijn.

De minister verwacht daarom weldra een ant-
woord op deze oproep.

Welke vorm de licentievergoeding zal aannemen
staat nog niet vast, maar transparantie is in elk
geval nodig. Ofwel wordt het een geïndexeerd vast
bedrag, ofwel een percentage van de bruto-recla-
me-inkomsten. De minister voegt eraan toe dat hij
aan de Vlaamse minister van Financiën en Begro-
ting heeft gevraagd of het bedrag van deze vergoe-
ding kan bestemd worden voor het Filmfonds. Op
die manier kan een bijkomende incentive worden
gegeven aan het Vlaams Filmfonds.

Het Vlaams Commissariaat voor de Media (VCM)
zal de toewijzingsprocedure uitvoeren, nadat het in
samenwerking met de administratie de offertes
heeft onderzocht Het decreet voorziet eerst in een
aantal basisvoorwaarden, waaraan minimaal vol-
daan moet zijn. Daarnaast zullen evenwel ook
nader te bepalen kwalificatiecriteria, waaraan een
wegingscoëfficiënt is gekoppeld, in de toewijzing
een rol spelen.. Er zal voor gezorgd worden dat het
VCM in een conformiteitsconrole kan worden ge-
manoeuvreerd.

1.6. Garanties inzake het verzorgingsgebied en di-
versiteit van het radiolandschap

Qua verzorgingsgebied is het de bedoeling dat men
zeventig percent van de Vlaamse Economische
Ruit bereikt. Overigens zal naast de licentievergoe-
ding ook een – niet terugvorderbare – intekenprijs
betaald moeten worden. Daarmee wil de Vlaamse
Gemeenschap een deel van de reeds gemaakte
kosten voor het onderzoek recupereren. Boven-
dien wil men op die manier een inflatie van het
aantal kandidaten tegengaan. Voorts zullen de kan-
didaten ook hun solvabiliteit moeten garanderen.

De pluraliteit zal door zoveel mogelijke bepalingen
beschermd worden. De minister wil een concurren-
tieel medialandschap. Een verhoogde concurrentie
zal de luisteraar en de adverteerder ongetwijfeld
ten goede komen en het radiolandschap in de
Vlaamse Gemeenschap eindelijk in lijn brengen
met de realiteit zoals die bestaat in tal van Europe-
se landen. De beschikbare frequentieruimte is
evenwel schaars. Met dit gegeven moet bij de be-
oordeling van de dossiers rekening worden gehou-
den. Het kan dus niet dat de frequenties toegekend
worden aan wie nu reeds rechtstreeks of onrecht-
streeks aanwezig is op de landelijke radiomarkt, of
aan wie verbonden is met omroepen die nu al
rechtstreeks of onrechtstreeks op deze markt aan-
wezig zijn. De doelstelling van het decreet zou wor-
den onderuit gehaald. De vergunning zou op geen
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enkele manier bijdragen tot een verhoogde concur-
rentie. Het moet met andere woorden om nieuwe
initiatieven gaan. Er mag ook geen binding bestaan
tussen de twee toe te kennen licenties.

Wie erkend wordt, mag ook rekenen op toegang
tot de kabel. Het omgekeerde is natuurlijk niet ge-
garandeerd, nl. dat een erkenning als kabelomroep
ook een erkenning als landelijke commerciële
radio insluit.

II. Vragen van de commissieleden en antwoorden
van de heer minister

2.1. Regelgeving via een kaderdecreet, en voorleg-
ging van de uitvoeringsbesluiten aan de leden
van de commissie 

De heer Tuur Van Wallendael heeft het ontwerp
van decreet vergeleken met een aantal wetten die
ondertussen al dertig jaar oud zijn. De achterlig-
gende ideeën zijn volgens de spreker volledig ver-
schillend : Van betutteling is geen sprake meer, wat
hij toejuicht.

Mevrouw Marijke Dillen vindt het terecht dat de
minister tegenstander is van te veel betutteling.
Dat betekent echter niet dat elke controle over een
aantal basisvoorwaarden en de kwaliteitsbewaking
geweerd moet worden. Ze waarschuwt ervoor dat
sommige basisvoorwaarden vrij algemeen en vaag
zijn, en ze hoopt dat een en ander verfijnd wordt.

De heer Carl Decaluwe heeft geen probleem met
het uitvaardigen van een kaderdecreet. Hij hoopt
echter dat de uitvoeringsbesluiten meer concrete
richtlijnen zullen bevatten, en dat deze – gezien het
belang ervan- ook aan het parlement zullen wor-
den voorgelegd.

De minister heeft met deze vraag geen enkel pro-
bleem. Hij meldt dat op dit ogenblik de laatste
hand wordt gelegd aan deze uitvoeringsbesluiten.
De belangrijke opmerkingen uit het debat in de
commissie zullen hierin opgenomen worden. Ver-
volgens worden ze voorgelegd aan de Vlaamse Me-
diaraad en de Raad van State. De minister heeft
geen bezwaar om ze eveneens aan de commissiele-
den voor te leggen.

2.2. Behoud van het zendcomfort, onafhankelijke
berichtgeving en derving van reclame-inkom-
sten door de VRT 

De heer Carl Decaluwe wijst op het historische be-
lang van dit ontwerp van decreet voor het Vlaamse
medialandschap. Precies daarom betreurt hij dat de
VLD-fractie laattijdig aanwezig is. Namens zijn
fractie benadrukt de spreker dat hij voorstander is
van een landelijke commerciële radio mits aan
twee voorwaarden voldaan wordt. Ten eerste moet
het VRT-zendcomfort bewaard worden en ten
tweede moet ook het zendcomfort van de toekom-
stige landelijke commerciële radio gegarandeerd
worden.

De minister verduidelijkt wat betreft het zendcom-
fort van de VRT, dat aan de VRT 400 KHz wordt
gewaarborgd in plaats van 600 KHz. Dit is ook uit-
gebreid besproken met de technici van de VRT. De
minister dankt in dit kader de gedelegeerd bestuur-
der voor zijn bereidheid tot samenwerking.

Hij merkt op dat het onvermijdelijk is dat er steeds
een invloed zal zijn op het zendcomfort van de
VRT. Er wordt echter gepoogd om dit zo beperkt
mogelijk te houden. Oplossingen worden gezocht.
De beheersovereenkomst met de VRT bepaalt dat
er vijf openbare radionetten zijn. De minister wil
daar niet van afwijken.

Mevrouw Marijke Dillen stelt dat het Vlaams Blok
reeds lang voorstander is van een landelijke com-
merciële radio en het doorbreken van de huidige
monopolisering van de berichtgeving door de VRT.
Ze hoopt dat de berichtgeving door de concurren-
tie onafhankelijker en objectiever zal zijn. De toe-
komst moet dat echter uitwijzen. Spreker stelt dat
Radio Donna perfect beantwoordt aan het beeld
van een commerciële zender. Nochtans zendt hij
uit onder de vleugels van de VRT. De vraag rijst
dan ook of dat de opdracht van de openbare om-
roep is. Ze beseft wel dat de toevloed aan publici-
teit Radio Donna geen windeieren legt en is van
mening dat de derving van de reclame-inkomsten
vergoed dient te worden.

De heer Carl Decaluwe merkt op dat in het ont-
werp van decreet een reeks inhoudelijke criteria
worden vastgelegd. Zo moet de landelijke commer-
ciële radio een journaal brengen, met een onafhan-
kelijke redactie werken en voldoende aandacht
schenken aan Nederlandstalige muziek. De heer
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Carl Decaluwe stelt voor om deze voorwaarden
ook in de nieuwe beheersovereenkomst met de
VRT op te nemen.

2.3. Beperking van het verzorgingsgebied tot 70 per-
cent van de "Vlaamse ruit"

De heer Carl Decaluwe is verrast dat waar de lan-
delijke commerciële zender oorspronkelijk volledi-
ge dekking moest bieden voor heel Vlaanderen,
men nu nog slechts spreekt over 70 percent van de
"Vlaamse ruit" Hij acht het belangrijk dat geen on-
derscheid wordt gemaakt tussen eerste- en tweede-
rangs burgers die al dan niet de nieuwe radiozen-
ders zullen kunnen ontvangen. De Vlaamse ruit
kan niet zomaar, zonder voorafgaande discussie,
veralgemeend gebruikt worden als referentiekader.

De heer Tuur Van Wallendael deelt de bekommer-
nis van de heer Carl Decaluwe. Hij merkt op dat la-
tere aanpassingen van het verzorgingsgebied ach-
teraf heel wat technische problemen met zich kun-
nen meebrengen.

Mevrouw Marijke Dillen sluit zich aan bij deze op-
merkingen.

De minister merkt op dat aan de vijf zenders van
de openbare omroep 100 percent zendcomfort
wordt gegarandeerd. Deze garantie kan onmoge-
lijk worden gegeven voor de landelijke private
radio, wegens mogelijke interferrenties met andere
frequenties onder de 102.4 MHz, zolang de VRT
zijn netten behoudt.

Binnen de Vlaamse ruit moeten de landelijke ra-
dio’s echter wel voor 70 percent bereikbaar zijn,
anders is het voor hen niet economisch rendabel.
Een uitbreiding is trouwens niet uitgesloten indien
er nog meer frequenties beschikbaar zijn. In dit
kader hangt veel af van de frequentieonderhande-
lingen met de Franse Gemeenschap Het is echter
duidelijk dat elke frequentie slechts aan één zender
kan toegewezen worden. Het is het VCM dat deze
vergunning zal uitreiken na beoordeling van de
offerte, terwijl de Vlaamse regering het frequentie-
plan opstelt en beschikbaar stelt, om voor vergun-
ning in aanmerking genomen te worden.

Op de vraag van de heer Tuur Van Wallendael
waarom de landelijke radio-omroepen niet ontkop-
peld mogen uitzenden, antwoordt de minister dat
hiervoor inhoudelijke, economische en technische
argumenten aan te halen zijn. De minister mikt op
dezelfde programmatie voor het hele grondgebied.
Hierdoor hoeven de verschillende radiofrequenties
niet tegen elkaar te worden beschermd, aangezien

ze toch dezelfde inhoud uitzenden. Dit biedt het
bijkomende voordeel dat er meer beschikbare fre-
quenties mogelijk zijn dan in het scenario van een
noodzakelijke onderlinge bescherming.

De heer Carl Decaluwe wijst er op dat de definitie
van de "Vlaamse ruit" geen juridisch bindende be-
paling is. Het decreet geeft de landelijke radio-om-
roepen de garantie dat ze zeventig percent van de
bevolking binnen die ruit kunnen bereiken. Hoe
zullen eventuele schadeclaims van die omroepen
opgevangen worden, als de inhoud van het begrip
Vlaamse ruit gewijzigd wordt ? 

Volgens de minister is het uitgangspunt van deze
bepaling dat, met de huidige frequentieregeling,
geen twee netten mogelijk zijn die heel Vlaanderen
bestrijken. Hij wil het middengebied van Vlaande-
ren, met alle belangrijke verkeersassen, bereiken
en overweegt het ene net maximaal aan te vullen
ter linkerzijde (West- en Oost-Vlaanderen) en het
andere net ter rechterzijde (Antwerpen en Lim-
burg), dit onder voorwaarde van coördinatie In het
allerslechtste geval zijn alle overblijvende frequen-
ties nodig voor één net. Als men geen zeventig per-
cent van de Vlaamse ruit kan bereiken, heeft het
hele project volgens de minister geen zin, en zal het
pakket niet effectief beschikbaar worden gesteld.
Overigens heeft de Raad van State geen bedenkin-
gen bij deze bepaling geformuleerd. Er gebeurde
wel een aanpassing op basis van de opmerkingen
van het SERV-advies.

De heer Carl Decaluwe herhaalt zijn bedenkingen
bij de term Vlaamse ruit. Hij meent dat de regering
met hoge ambities gestart is voor de landelijke
commerciële radio, maar dat ze nu langzaam aan
het afglijden is. Eerst had men het over een dek-
kingsgraad van zeventig percent in Vlaanderen,
later gold dit alleen voor de Vlaamse ruit en nu
kan men zelfs dat niet meer helemaal garanderen.

De minister deelt deze interpretatie niet. In de
commissie voor Cultuur, Media en Sport werd vaak
gesteld dat er in de band 87.5 -102.4 MHz geen
plaats was voor commerciële radio. Deze plaats
blijkt er wel degelijk te zijn, zij het wel dat nooit
een dekkingsgraad van honderd percent gegaran-
deerd wordt. In de praktijk is een dekkingsgraad
van zeventig percent voor heel Vlaanderen moge-
lijk en zelfs meer, maar op bepaalde plaatsen zal
het dan een mono-signaal moeten zijn.

De minister streeft nog altijd naar twee pakketten.
De vraag is echter vooral hoever men zal raken
met de coördinatie. Op dit ogenblik is het mogelijk
te starten met één pakket of met twee minimalisti-
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sche pakketten. In een tweede frequentieonder-
zoek zal naar aanvullende mogelijkheden worden
gezocht.

De administratie Media doet nu een onderzoek
naar mogelijke samenwerkingsverbanden. Daaruit
is gebleken dat het aantal echte lokale radio’s met
de dag vermindert. Deze radio’s zijn immers niet
leefbaar, tenzij ze in handen zijn van een specifieke
groep vrijwilligers, waardoor er geen lonen moeten
betaald worden.

De heer Carl Decaluwe herhaalt dat hij de indruk
heeft dat men aan het afglijden is. Hij heeft de in-
druk dat men niet weet wat de timing is en dat men
zelfs niet weet wat de mogelijkheden zijn. Hij
vraagt zich af of het commercieel nog haalbaar zal
zijn. Bij het aantreden van de regering had hij de
indruk dat dit probleem snel opgelost zou zijn. Nu
heeft hij de indruk dat de minister niet zeker is van
zijn stuk.

De minister herhaalt dat er in de commissie voor
Cultuur, Media en Sport altijd gesteld werd dat er
geen technische ruimte was. De minister heeft al-
tijd gemeend dat die mogelijkheden er wél waren.
De licenties boven 102,4 MHz komen tot 31 de-
cember 2001 niet in aanmerking. Tot die datum zijn
ze immers vergund. Hij wil er echter voor vechten
om deze 67 frequenties zoveel mogelijk intact te
houden en te beschermen tegen buitenlandse
claims. Hij meent dat men er alle belang bij heeft
om door te gaan. Het is de bedoeling eerst in de
ether te gaan, later op de kabel en nog later digi-
taal te gaan uitzenden. Er wordt dus een duidelijk
perspectief geboden voor de landelijke commercië-
le radio. Het is hierbij echter evident dat de techni-
citeit of technische imperatieven het debat mee
zullen bepalen of determineren.

2.4. Bevoegdheid van de Vlaamse Gemeenschap
over de landelijke radio

De heer Carl Decaluwe wijst er op dat in de toe-
lichting bij het ontwerp van decreet zaken staan
die in het ontwerp van decreet zelf ontbreken. Zo
wordt benadrukt dat de landelijke commerciële
radio onder de bevoegdheid van de Vlaamse Ge-
meenschap moet vallen. De spreker vindt dat een
belangrijk principe, maar vindt het in het ontwerp
van decreet zelf nergens terug. Hij wijst op het be-
lang van dit principe om een tweede VT4-scenario
te vermijden.

De minister verwijst hieromtrent naar het advies
van de Raad van State die hierin duidelijk haar
standpunt formuleert op pagina 10 van haar advies

In haar beslissing had de Vlaamse regering ten an-
dere aan de Raad van State gevraagd de vestigings-
vereiste van nabij te onderzoeken : in het eerste
voorontwerp van decreet was deze vereiste immers
niet opgenomen. Op advies van de Vlaamse Me-
diaraad werd deze vereiste er wel in opgenomen.
Om zekerheid te hebben, werd aan de Raad van
State gevraagd dit aspect in haar onderzoek van
het ontwerp zeker mee te nemen. Dit heeft er trou-
wens mee te maken dat het advies van de Raad
van State langer uitbleef dan verwacht. Omtrent
deze vestigingsvereiste werden tenslotte nog een
aantal pistes onderzocht en werd juridisch advies
ingewonnen.

2.5. Coördinatie van de frequentieplanning met de
Franse Gemeenschap en met Nederland

De heer Carl Decaluwe waarschuwt voor overdre-
ven optimisme over de onderhandelingen met de
Franstaligen. Het is niet omdat minister De Per-
mentier van de Franse Gemeenschapsregering be-
reid lijkt tot onderhandelen dat die onderhandelin-
gen ook zullen slagen. Hij hoopt dat Vlaanderen
geen overeenkomst zal sluiten waardoor slechts 60
percent van Vlaanderen gedekt wordt. De spreker
heeft ook vastgesteld dat Nederland één maand
uitstel vraagt voor de technische coördinatie. Hij
verwijst ook naar zijn interpellatie in de vergade-
ring van de Commissie voor Cultuur, Media en
Sport van 10 mei 2000, over het aantal bijkomende
zendmasten. Kan men zomaar voldoende zendmas-
ten bijbouwen ?

Ook mevrouw Marijke Dillen staat bijzonder scep-
tisch tegenover de afspraken die er gemaakt moe-
ten worden met de Franse gemeenschap om de in-
terferentie tussen de verschillende zenders te ver-
mijden. Ze heeft ook vragen over het uitgangspunt
bij het opstellen van het frequentieplan, waarbij de
openbare omroep de huidige frequenties kan be-
houden.

De minister noemt de besprekingen met de Franse
Gemeenschap een zeer moeilijke oefening. Uitein-
delijk is er toch een protocol tot stand gekomen,
waar de vorige ministers hebben gefaald. Het pro-
tocol is uiteraard een compromis tussen de uiteen-
lopende standpunten van de verschillende gemeen-
schappen. De toekomst zal moeten uitwijzen of
een en ander ook zal lukken.

De heer Carl Decaluwe dringt er bij de minister op
aan dat deze er zou over waken dat het zendcom-
fort niet nog zou verminderen met het nieuwe fre-
quentieplan. Dat comfort is in Zuid-West-Vlaande-
ren en sommige gebieden in Limburg op dit ogen-
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blik al laag. Zenders zoals Radio Donna en Studio
Brussel zijn moeilijk te beluisteren. De heer Deca-
luwe kan niet aanvaarden dat gebieden die buiten
de Vlaamse Ruit liggen nog meer comfort zouden
moeten inboeten.

De heer Miel Verrijken wijst er aanvullend op dat
het probleem zich niet alleen stelt in Zuid-West-
Vlaanderen : ook in Knokke kan men beter Franse
zenders beluisteren dan Radio Drie.

De minister stipt aan dat dit geen bewuste keuze is.
De storingen worden vooral veroorzaakt door bui-
tenlandse zenders en daarop heeft de minister niet
veel invloed. Volgens de minister is het de bedoe-
ling van de RTBF om tot voorbij Antwerpen be-
luisterd te kunnen worden. Dat is geen technische
kwestie, maar een gevolg van een bewuste taalpoli-
tiek. Het is geen toeval dat de uitzendposten van
de RTBF allemaal op de taalgrens staan, bijvoor-
beeld in Ath en Doornik. Wanneer binnenkort de
bestaande zendposten die in een cirkel uitzenden,
vervangen worden en gericht uitzenden met zoge-
naamde bidirectionele zenders, zal men die heime-
lijke taalpolitiek niet meer achter technische argu-
menten kunnen verbergen en zal de Franse Ge-
meenschap kleur moeten bekennen. Het zal dan
aan de federale minister van Telecommunicatie zijn
om in alle onpartijdigheid te oordelen.

Op de opmerking van de heer Tuur Van Wallen-
dael, dat het toch moet kunnen om in Vlaanderen
ook eens naar Franstalige zenders te luisteren, ant-
woordt de minister dat er een akkoord bestaat dat
de landelijke Franse zenders in heel het land kun-
nen worden beluisterd. Indien men elke particulie-
re zender uit de Franse gemeenschap in de Vlaam-
se ether wil toelaten, kan het hele frequentieplan
echter beter naar de prullenmand worden verwe-
zen, omdat er geen coördinatie mogelijk is tussen
de schaarse bestaande frequenties.

2.6. Timing voor het verlenen van de zendvergun-
ningen

De heer Carl Decaluwe verklaart zich akkoord dat
ter zake gebruikt wordt gemaakt van een kaderde-
creet. Desalniettemin wenst hij rond een aantal ar-
tikels en voorwaarden meer duidelijkheid. Zo ver-
ontrust de timing hem. Premier Verhofstadt heeft
ooit verklaard dat de landelijke commerciële radio
al een feit zou zijn eind 1999. Minister-president
Dewael stelde 1 september 2000 voorop. De minis-
ter zelf noemt de uiteindelijke datum blijkbaar niet
echt belangrijk, omdat de investeerders al op de
hoogte zijn van de timing. Spreker heeft echter zijn
twijfels. Het ontwerp van decreet moet eerst wor-

den goedgekeurd, vervolgens moeten uitvoerings-
besluiten geschreven worden, er is coördinatie
nodig en ten slotte moet een procedure bij het
Vlaams Commissariaat voor de Media opgestart
worden. Zowel voor de investeerders als voor de
adverteerders is echter meer duidelijkheid nodig.

Spreker merkt aansluitend op dat medio 2001 als
startdatum voor een landelijke commerciële radio
wordt aangeduid. De erkenningen van een aantal
lokale radio’s verlopen ook in 2001. Hij vraagt zich
af of er niet meer zekerheid aan de zenders kan ge-
boden worden, indien alle zenders tegelijk zouden
behandeld worden tegen het einde van 2001, in
plaats van de landelijke, lokale en agglomeratie-
zenders afzonderlijk te behandelen.

De minister wijst erop dat iedere dag dat men lan-
ger wacht om een regeling uit te werken, frequen-
ties worden toegewezen aan het buitenland. Vlaan-
deren moet zich verzekeren van een maximale be-
zetting tegenover de coördinatie-aanvragen van
het buitenland. Men is gestart met de frequenties
onder de 102.4 MHz omdat alles wat erboven ligt,
vergund is tot in 2001. Indien dit niet gebeurd was,
was Vlaanderen ondertussen al overtroefd door de
Nederlandse aanvraag en stond Vlaanderen met
lege handen.

De minister beseft dat dit initiatief niet perfect is,
maar er moest een keuze gemaakt worden. Er
werd daarom beslist om snel te starten. De landelij-
ke commerciële radio krijgt trouwens de mogelijk-
heid om ook op de kabel uit te zenden en moet op
termijn overschakelen naar digitale radio. De ter-
mijn waarop dit zal worden gerealiseerd is echter
gebonden aan technische evoluties die eerder in de
handen liggen van fabrikanten, zoals Sony en Phi-
lips. Hierop heeft de minister minder vat.

De timing werd volgens de minister ook in ruime
mate beïnvloed door de ernst waarmee het ont-
werp van decreet werd voorbereid, teneinde moge-
lijke veroordelingen voor het Europees Gerechts-
hof te voorkomen. Het inwinnen van de nodige ad-
viezen vroeg daarom heel wat tijd. De aandacht
wordt er wel op gevestigd dat een uitstel van onge-
veer 6 maanden haast te verwaarlozen is, in een
dossier dat al twintig jaar op een finaal initiatief
wacht.

De minister merkt op dat het aspect van de "vesti-
gingsplaats" in het advies van de Raad van State
een belangrijke plaats heeft ingenomen. Dit vergde
trouwens ook heel wat tijd. De minister had bewust
het criterium van de vestigingsplaats uit het de-
creet gelaten. De Vlaamse regering besliste om
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over dit punt een bijkomend advies te vragen aan
de Raad van State. Die bevestigde dat dit een
moeilijk punt zou zijn. De administratie heeft ook
nog een aantal mogelijkheden onderzocht en er is
extern juridisch advies ingewonnen 

2.7. Respect voor de Nederlandstalige cultuur

Mevrouw Margriet Hermans is tevreden met de
komst van een landelijke commerciële radio omdat
dit een uitbreiding kan betekenen voor het huidige
radio-aanbod. Ze gaat er volledig mee akkoord dat
de minister niet betuttelend zal optreden, en de
markt zijn eigen richting laat bepalen. Ze vreest er
evenwel voor dat het culturele aanbod in de ver-
drukking zal komen door de nadruk op informatie
en ontspanning. Zelfs de VRT laat zich voor een
groot stuk leiden door de marktvraag, waardoor
heel wat doelgroepen niet aan bod komen.

De heer Tuur Van Wallendael sluit zich hier gedeel-
telijk bij aan. Het is hem opgevallen dat het woord
"cultuur" niet gebruikt wordt in dit ontwerp van
decreet. In het verleden zou dit ondenkbaar zijn
geweest, daar de taak van een radio haast vanzelf-
sprekend als cultuurverspreidend werd geperci-
pieerd. Enerzijds betreurt hij deze evolutie, maar
anderzijds vindt hij dat het de taak niet is van een
landelijke commerciële radio om de Vlaamse cul-
tuur te promoten.

De minister wijst erop dat het begrip cultuur moei-
lijk te omschrijven is in een ontwerp van decreet.
Nochtans komt het woord wel voor in de memorie
van toelichting, waar wordt gesteld dat uit bezorgd-
heid voor de vrijwaring van de Nederlandse taal,
en om reden van cultuurpolitieke doelstellingen
die de Vlaamse regering vooropstelt, de program-
mering in elk geval een Nederlandstalig muziek-
aanbod moet garanderen. Het is trouwens evident
dat respect voor onze cultuur een vereiste is. Dit
zal opgenomen worden in de aanvullende criteria.
Wel wordt opgemerkt dat het niet de opdracht van
een commerciële radio is om de kwaliteitsnormen
na te streven van bijvoorbeeld Radio 3. Ontspan-
ning en informatie zullen het hoofddoel zijn. Infor-
matie kan breed geïnterpreteerd worden.

2.8. Behoud van een Vlaams profiel

De heer Jo Vermeulen merkt op dat een landelijke
commerciële radio voor Agalev geen prioriteit is.
Hij is tevreden met de bestaande structuren en het
huidige aanbod van de openbare omroep. Hij
vreest dat een toenemend aantal radio’s zal leiden
tot een atomisering van de maatschappij, met een

aparte radiozender voor elke maatschappelijke
strekking.

De minister merkt op, dat een tijdlang werd ge-
dacht dat doelgroepenradio en themazenders alle
andere zenders zouden platwalsen. De algemene
omroepen hebben zich echter gehandhaafd. Met de
digitalisering, waarbij iedereen zijn eigen radio kan
maken, zal dat wellicht niet veranderen. De uitein-
delijke kwalitatieve invulling is een zaak van de
commerciële radio’s zelf. Het komt erop aan kan-
sen te bieden. Decretaal gedetailleerde richtlijnen
vastleggen voor een Vlaams profiel is niet aange-
wezen. Wellicht zal een Vlaams profiel bepalend
zijn voor het succes van de commerciële radio. In
het ontwerp van decreet werd wel vermeld dat er
voldoende Nederlandstalige muziek aan bod moet
komen.

2.9. Kandidering door reeds bestaande radio’s, en
mogelijke verweving van eigendomsstructuren

De heer Tuur Van Wallendael merkt op dat het
ontwerp van decreet kampt met de moeilijkheid
van een klein taalgebied om de eigen taal en cul-
tuur te beschermen. Het ontwerp worstelt ermee in
Europese context. Dat blijkt uit sommige bepalin-
gen en uit de pogingen om de eigendomsstructuren
te reguleren. Als men het regeerakkoord correct
zou uitvoeren, kan men daarin verdergaan. Het
spreekt voor zich dat de VRT geen landelijke com-
merciële zender moet oprichten, maar een concen-
tratie van landelijke commerciële media lijkt ge-
vaarlijk. Er zijn trouwens verschillende scenario’s
denkbaar. Spreker verwijst in dat verband naar de
Zweedse wetgeving. Ook rijst de vraag wat er ge-
beurt als de VUM, die via de VAR banden heeft
met de VRT, op de markt komt.

Mevrouw Marijke Dillen sluit zich aan bij deze op-
merking.

De minister wil niet vooruitlopen op alle mogelijke
eigendomsstructuren die zich kunnen voordoen.
Het is echter duidelijk dat eenzelfde zender niet
via verschillende constructies meer dan één zender
kan beheren. Ook de VRT mag de commerciële
radio niet via een omweg aansturen.

De minister vraagt zich af of het aangewezen is om
de mediagroepen de kans te geven om zich ook
bezig te houden met radio, of dat het Zweedse
model moet worden gevolgd. De minister meent
dat het niet mogelijk zal zijn om de invloed van de
mediagroepen op het vlak van radio tegen te hou-
den. Misschien biedt dat op langere termijn meer
kansen voor het behoud van een eigen Vlaamse
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mediagroep. Gezien de grootschalige mondiale fu-
sies pleit de minister echter voor een bescheiden
opstelling. We moeten ons zeker geen illusie maken
dat waterdichte ‘schotten’ kunnen worden ge-
creëerd. De minister schept het decreet, het instru-
ment a.h.w. om landelijke radio mogelijk te maken.
Het is aan het Vlaams Commissariaat voor de
Media om de ingediende kandidaturen te beoorde-
len.

2.10. Kabelradio’s

Hoewel mevrouw Margriet Hermans beseft dat
een regeling voor de zogenaamde netradio’s van-
daag niet aan de orde is, dringt ze toch op een der-
gelijke regeling aan. Vanuit commercieel oogpunt,
vissen deze immers in dezelfde vijver als de toe-
komstige landelijke radio’s.

De minister erkent dat een dergelijke regeling ab-
soluut nodig is. Die zal uitgewerkt worden in een
tweede fase, zoals al werd aangekondigd. Het be-
stek voor een studie terzake is bijna af en zal bin-
nenkort aan de Franse gemeenschap worden over-
gemaakt.

De minister meent dat men hierbij trouwens op-
nieuw geconfronteerd zal worden met een kwestie
die ook al in 1998 is gerezen. Het is immers aange-
wezen om niet uit te gaan van technische overwe-
gingen, maar van overwegingen die uitgaan van de
zogenaamde verzorgingsgroepen : wie willen we
wanneer bereiken. Op dit ogenblik richt men zich
bijvoorbeeld tot de bevolking van een regio met 10
tot 12 zenders. Volgens het oordeel van de minister
is dat een heel delicate kwestie.

III. Artikelsgewijze bespreking 

Artikel 2

Opmerkingen bij het in te voegen
artikel 38octies, § 1, 8°

De heer Decaluwe oppert dat de landelijke radio-
omroepen minstens vier verschillende journaals
per dag moeten uitzenden. De manier waarop deze
basisvoorwaarde is geformuleerd, maakt het moge-
lijk dat vier keer hetzelfde journaal wordt uitge-
zonden. Dat kan niet de bedoeling zijn.

De minister antwoordt dat dit zal opgevangen wor-
den via de aanvullende kwalificatie die betrekking
heeft op de concrete invulling van het programma-

aanbod. Dit zal in de uitvoeringsbesluiten nader
worden omschreven.

Opmerkingen bij het in te voegen
artikel 38octies, § 1, 10°

Mevrouw Margriet Hermans benadrukt het belang
van het ondersteunen van artiesten van eigen
bodem. Volgens haar zal een landelijke commercië-
le zender in het begin wel de muziek van Vlaamse
artiesten promoten, maar eens de zender gelan-
ceerd is, zullen deze minder aan bod komen. Er is
momenteel een grote crisis in de Vlaamse showbu-
siness, omdat Vlaamse artiesten worden verdron-
gen door anderstalige muziek. Spreker hoopt dat
de programmaopbouw in de praktijk echt de Ne-
derlandstalige muziek zal promoten.

De commissie stemt ermee in om bij wijze van
technische correctie "Nederlands Muziekaanbod"
te vervangen door "Nederlandstalig Muziekaan-
bod".

Opmerkingen bij het in te voegen
artikel 38octies, § 2 en § 3

De minister deelt mee dat deze paragrafen tot doel
hebben om aan de Vlaamse regering de opdracht
te geven om aanvullende kwalificatiecriteria te be-
palen en daar een weging op toe te passen. Omdat
werd opgemerkt dat die aanvullende kwalificatie-
criteria een grondslag in het decreet moeten heb-
ben, werd § 3 toegevoegd, waarin de algemene
principes van die aanvullende kwalificatiecriteria
worden vastgelegd. Ook zal bepaald worden dat de
erkenning vervalt, wanneer de rechtspersoon die
de erkenning heeft verworven, er geen gebruik van
maakt.

De minister verduidelijkt dat de voorwaarden ab-
soluut gelden : als de omroep de voorwaarden niet
langer vervult, kan de erkenning door het VCM op
eigen initiatief worden geschorst of ingetrokken.

De bedoeling van de aanvullende kwalificatiecrite-
ria is om tussen de kandidaten voor een erkenning
een weloverwogen keuze te kunnen maken. Daar-
bij weegt de concrete inhoud van de programmatie
en de media ervaring van de kandidaat het
zwaarst : voor veertig en dertig percent respectie-
velijk. Het financieel plan weegt voor twintig per-
cent en de technische infrastructuur voor 10 per-
cent.
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Het valt de heer Carl Decaluwe op dat het begrip
media-ervaring in de eerste plaats aan bedrijven
wordt gekoppeld en niet aan mensen. Daardoor
komen de mensen achter Radio 4FM in een nadeli-
ge positie terecht in vergelijking met bijvoorbeeld
VTM of Radio Contact. Is dat een bewuste keuze
of moet men deze passage anders interpreteren ?

Mevrouw Margriet Hermans sluit zich aan bij het
benadrukken van de media-ervaring van personen
i.p.v. rechtspersonen.

De minister meent dat de koppeling van de media-
ervaring aan een persoon of een bedrijf moet afge-
wogen worden op basis van de concrete offerte.
Een persoon kan echter van bedrijf veranderen,
wat een concrete afweging van dossiers bemoei-
lijkt. Volgens de minister kan een bedrijf op zich
wel degelijk een aantal personen met media-erva-
ring aanbrengen als referentie.

Media-ervaring moet volgens de minister trouwens
niet worden beperkt tot radio-ervaring. Ook jour-
nalisten van een krant, of mensen met ervaring via
Internet, kunnen bogen op media-ervaring. De
concrete offerte moet gescreend worden door de
administratie en het Vlaams Commissariaat voor
de Media. De minister verwijst in de marge naar
het debat dat wordt gevoerd met betrekking tot de
convergentie tussen omroep en telecommunicatie.

Opmerkingen bij het in te voegen
artikel 38octies, § 4

De heer Jo Vermeulen is verheugd dat de minister
uiteindelijk is afgestapt van het voornemen om de
te verlenen vergunningen te veilen aan de meest
biedende zenders die aan alle gestelde voorwaar-
den voldoen. Het is voor potentiële kandidaten
echter noodzakelijk om snel een duidelijk over-
zicht te krijgen van de exacte mogelijkheden die
binnen de decretale structuren worden geboden.

De minister deelde reeds eerder mee dat de uit-
voeringsbesluiten in volle voorbereiding zijn, en
dat de timing door de kandidaten volledig gekend
is. Derhalve zal er op zeer korte termijn volledige
duidelijkheid worden geschapen ten bate van po-
tentiële investeerders.

Opmerkingen bij het in te voegen
artikel 38novies

De minister verduidelijkt dat de erkende radio zich
voor de volledige duur van de erkenning moet
houden aan de ingediende offerte en aan de basis-
voorwaarden. Als men van de aanvullende kwalifi-
catievoorwaarden wil afwijken, moet men dit aan
het VCM ter goedkeuring voorleggen. Bij de be-
oordeling van deze wijzigingen houdt het VCM in-
zonderheid rekening met het in stand houden van
het pluralisme en van de diversiteit in het radio-
landschap.

Opmerkingen bij het in te voegen
artikel 38duodecies

Mevrouw Margriet Hermans wijst erop dat het in
theorie blijkbaar mogelijk is om een verkregen li-
centie door te geven.

De minister stelt dat het in de praktijk in een der-
gelijk geval niet gaat om de overdracht van een li-
centie, maar om een wijziging van de vennoot-
schapsstructuur. Hij meent dat men op dat vlak
niet te veel illusies mag koesteren. Dat kan men
decretaal niet uitsluiten.

IV. Artikelsgewijze stemming en eindstemming

De artikelen 1 tot en met 3 worden aangenomen met
8 stemmen bij 1 onthouding.

Het ontwerp van decreet houdende wijziging van
sommige bepalingen van de decreten betreffende de
radio-omroep en de televisie, gecoördineerd op 25
januari 1995, wordt unaniem aangenomen met 9
stemmen.

De verslaggever, De voorzitter,

Margriet HERMANS Jos STASSEN

13 Stuk 413 (2000-2001) – Nr. 2


